
 
 

ÉLMÉNYBESZÁMOLÓ 
 

 
 
 
2022. márciusában 10 tagtársunk (Victor András, Neumayer Éva, Kurucz Márta, Mónus Ferenc, 
Devescovi Balázs, Szűcs Boglárka, Mondok Zsuzsa, Popovics Lili, Saly Eszter, Bartha Karina), 
járt a 11. Környezeti Világkonferencián Prágában az Erasmus+ támogatásával, a Részvételi 
környezeti nevelés c. projektünk keretében. 
 
2022.05.12.-én a Puli Szalonon beszámoltak élményeikről és tapasztalataikról. Alább az 
élménybeszámoló egy írásos változata olvasható.  
 
 
Izgatottan vártam az utazás időpontját, hiszen nem vettem még részt sem nemzetközi, sem 
ilyen méretű konferencián, ráadásul előadással is készültem. A Change the Story projektet 
mutattam be, erről részletesebben itt olvashattok: https://www.changethestory.eu/hungary/ és 
https://www.magosfa.hu/change-the-story/ . 

Az már az elején látszódott, hogy nem fogok minden, számomra érdekes előadást megnézni. 
Nem akartam szétesni, ezért úgy döntöttem, hogy kedden végig az Éghajlatvédelmi Nevelés 
szekció előadásait hallgatom meg. Szerdán fellélegezve ültem be néhány érdekesnek tűnő 
témára, fél 11-kor pedig a Nem formális Környezeti Nevelés szekcióra, ahol Éva adott elő. 

Szerda délutánra már nagyon elfáradtam, sok-nyelvű közegben voltam, ahol angolul is 
különböző módon beszéltek az különböző országokból érkezett résztvevők. 

Néhány érdekes dolog, amit láttam, hallottam: 

-          Az emberek nem szeretik a változást (change), helyette használjuk a modernization 
szót, mert modernek viszont szeretnek lenni. 

-          The industrial cup of tea (https://www.flickr.com/photos/naturewise/5689248791) – egy 
ábra arról, hogy a filteres tea gyártása során milyen input-okra van szükség ill. milyen output-ok 
keletkeznek. Ez alapján érdemes lenne más, egyszerű, a gyerekek által is használt terméket 



előszedni, és készítsenek hasonló ábrát. Segítségével megismerhető, mennyi mindennel jár, ha 
vásárolunk valamit. 

-          A bennszülöttek és a nyugati világ gondolkodása közötti különbség. 

-          Milyen sokan vizsgálták már a hosszan megmaradó tudás titkát, és mindig arra 
jutnak, hogy a gyakorlatban kell tenni, cselekednünk kell azt, hogy tudjuk. Ehhez képest 
még mindig az elméletet nyomatjuk… 

Mivel soknak tartottam, hogy három napig csak ülni fogok, ezért a csütörtöki és pénteki program 
kiválasztásánál az is szempont volt, hogy ténylegesen kiránduljak. Emellett szívesen 
megismertem volna Csehország más területeit is, hiszen Prágában többször voltam már. 
Szerencsére találtam két programot, amelyek megfeleltek ezeknek a szempontoknak. 

Csütörtökön a Közép-Bohémia Természetvédelmi Területre látogattam el kb. 20 fő 
társaságában. Az úticélunk a Milesovka (837 m) hegy volt, ami Prágától északra, kb. 50 km 
távolságra van. A szervező stílusoson a mapy.cz applikáció térképén 
(https://mapy.cz/s/guvefoguje) jelölte be a túra útvonalát, amelyet már a jelentkezésnél 
láthattam. Az úton kiderült, hogy a területen több kisebb-nagyobb csúcs található, melyek 
ugyanúgy tanúhegyek, mint amilyet nálunk a Balaton- felvidéken látunk, csak nincsenek még 
annyira lekopva. 

Először egy helyi farmerrel találkoztunk, aki elmesélte, hogy régen sziléziai németek művelték a 
vidéket nagy hozzáértéssel, majd a TSZ-k kialakításával tönkretették a földet a nem megfelelő 
gazdálkodási formával. A rendszerváltás óta több gazda igyekszik visszaállítani a terület eredeti 
ökológiai viszonyait, és ennek megfelelő módon gazdálkodni. Ezután megmásztuk az elég 
meredek hegyet, melynek tetejéről még a borús idő ellenére is szép volt a kilátás. 

Másnap Csehország legkisebb természetvédelmi területére utaztam, a Blanik régióba. Első 
úticélunk az Ecocentre Vlasim (https://www.strednicechy.cz/dr-en/26354-parazoo.html) volt, ami 
egyrészt látogatóközpont, másrész az udvarában található a Parazoo 
(https://www.pomoczviratum.cz/), ahol mentett állatokkal ismerkedhetnek a látogatók. 
Hihetetlenül kedvesen fogadtak a helyiek, csodálkoztak, hogy külföldiek kíváncsiak rájuk, a 
munkájukra. Természetvédelemmel foglalkozó egyesületként indultak, ebből nőtt ki a központ, 
ahol már évek óta környezeti neveléssel is foglalkoznak. 

Tovább folytattuk utunkat a Geopark látogatóházához, amely a Velky Blanik (638 m) lábánál 
található. Fenséges ebéddel fogadtak bennünket, melynek elfogyasztása után elindultunk 
hegyet mászni. A vezetőnk profi szakember volt, aki önkéntes természetvédelmi őrként is 
dolgozik. 

 

 

 



 

KÉPEK 

1. Milesovka 

Milesovka-hegy a távolból, tetején a meteorológiai állomással. Előtérben egy 
útmenti szobor. Itt találkoztunk a farmerral, aki mesélt a vidék történelméről. 
Sziléziai németek laktak itt a II. vh. végéig, majd kollektíven kitelepítették őket. 
És velük együtt az értékeket is, 

  

  

A háttérben egy másik tanúhegy. Kalapban és rövidnadrágban, rövid ujjú 
pólóban a csoportvezető. Elég hideg volt, de legalább fújt a szél is. :o) 

  

  

  

 

Kilátás a Milesovka tetejéről. Sajnos nagyon párás volt az idő, miközben 
erős szél fújt. Az idegenvezetőnk elmondta, hogy az év nagy részében itt 
folyamatosan fúj a szél, amikor viharok vannak Csehországban, ez a 
helyszín is dobogós a legerősebb szél mérésekor. 

  

2. Blanik 

 A korhadt fa lakói: a lárvák, bábok és kifejlett rovarok üvegből 
készültek. Segítségükkel mutatják be, hogyan néznek ki ezek az 
élőlények, amíg nem látjuk őket. 

  



  

Tízóraira terülj-terülj asztalkámat varázsoltak elő. Rajta főleg öko, bio és 
fenntartható eledelekkel. Nekem legjobban a magvakból és kelkáposzta 
levél darabkákból sütött, kb. 3 cm átmérőjű tallérocskák ízlettek. De volt ott 
szárított rovar, illetve rovarfehérjéből készített keksz is. 

  

 

A Parazoo-ban olyan, egyébként vadon élő állatokkal találkozhattunk, 
akiket baleset ért, emiatt a közeli állatkórházba hoztak be őket, de 
gyógyulás után nem lehet őket szabadon engedni, mert annyira 
hozzászoktak az ember jelenlétéhez, hogy nem mennek el. Itt éppen a 
holló, csókák, varjak, szajkók ketrece előtt áll a csoport egy része. 

  

  

   

A „könnyed” lunch-ot a Geopark látogatóközpontjánál tálalták 
nekünk. A szép idő örömére a kinti asztaloknál fogyasztottuk el a 
jószívűen, ezért bőven adagolt finomságot. Kiderült, hogy a csehek 
péntek ebédre tradicionálisan krumplisalátát és rántott húst esznek. 
Persze sörben sem volt hiány. 

  

  

És felértünk a hegytetőre. Idegenvezetőnk (takarásban) épp azt mutatja, 
melyik sziklacsoport alatt alszanak a legendabeli lovagok, akik 
felébrednek majd, ha a cseh népet veszély fenyegeti. Ahogy elnéztük, a 
csehek nyugodtak lehetnek, hiszen egy lovaggal sem találkoztunk. A 
háttérben a fazsindelyes kilátó, aminek a tetejére fel is másztunk a belső 
falépcső soron. 

  

  

 

 



 

Devescovi Balázs 

Akárcsak Márti, én is most estem át a nagyszabású, nemzetközi, angol nyelvű kongresszuson 
való részvételen és előadáson. Egyetemista korom vége felé jártam egy három hetes kurzusán 
a Schumacher College-nak, ott is természetesen nemzetközi volt a résztvevők közössége, és 
kicsit elő is kellett adnunk, de itt komoly prezentációval kellett készülnünk, és sokal formálisabb 
módon. 
 
Ezen öt napos kongresszuson száznál is több résztvevő volt, három napig a prágai 
kongresszusi központban ültünk reggeltől estig (hétfőn csak plenáris előadások voltak, és a 
nyitó valamint a szerda délutáni záró ceremónia is a nagy előadóteremben zajlott), kedden és 
szerda délelőtt a virtuális tereket nem számítva is több mint tíz szekcióban folytak az előadások 
párhuzamosan. Csütörtökön és pénteken szintén vagy tíz-tíz hosszabb-rövidebb kiránduláson 
vehettünk részt. 
 
Ekkora kínálatból természetesen szinte lehetetlen választani, tulajdonképpen már a program  
áttekintése is komoly kihívást jelentett. A hétfői plenáris előadók közül számomra David W. Orr 
online tartott beszéde volt a legemlékezetesebb, talán mert az aktuális háborús helyzetre is 
reflektálva egy új demokrácia kiépítésének a szükségessége mellett érvelt. Kedden délelőtt 
részben a Climate change education, részben az Environmental education in anthropocene 
szekciókra ültem be (így Kurucz Mártit is meghallgattam), ebéd után az antropcénben való 
környezeti nevelés szekcióba mentem vissza (itt adott elő Popovics Lili), majd zárásul a 
Fenntartható egyetemek “saját szekciónkba” mentem (Mónus Feri volt itt az egyik előadó). 
Szerdán főként a Fenntartható egyetemek szekcióban vettem részt - Varga Attila részben 
átruházta Ferivel ránk a szekcióvezetői feladatokat, hiszen maga nem tudta ellátni egyszerre az 
elnöki tisztet miközben másik szekcióban adott elő. 

Érdekes előadásokat hallottam, noha nem egyforma színvonalat mutattak, és ezt már az 
előadók személye, nemzetisége is alapvetően befolyásolta, a kemény filozófiai előadástól az 
élményorientált közönségbarát előadásig, az európaitól az amerikai, afrikai, ázsiai személyekig 
húzódott a spektrum, és persze volt amelyik közelebb állt mentalitásomhoz, másokkal még 
barátkoznom kellene. 
 
Viszont a három nap a kongresszusi központban csupán az ebédhez átsétálásnyi időt töltve kint 
elfárasztotta mindegyikünket. Én a kedd délutáni előadásom mintegy kipihenése végett szerda 
reggel 7-kor a Toulcův dvůr környezeti nevelési centrum környékén (itt volt a szállásunk) egy tíz 
kilométeres futással indítottam a napot, és csupán egy szekcióban vettem részt, a EE in Non-
Formal Settings-en (Neumayer Éva volt ekkor itt az egyik előadó). És végül a záróceremóniára 
mentem be a déli nagy előadóterembe. 



          

Csütörtökön egész napos kirándulást választottam, Mártával együtt a Milešovkára mentem. 
Beszámolóját egyetlen részlettel egészíteném ki: a farmer, aki az előadást tartotta nekünk a 
vidék történelmi múltjáról és a fenntartható gazdálkodási módról, amit folytat, egy jókora ukrán 
zászlóval a terepjárója platójára állítva érkezett hozzánk, ukrán zászlócska volt a kabátja ujjára 
is varrva, valamint Fuck Putyin kitűzőt viselt, a résztvevők ezekért külön tapsban részesítették - 
a háború jól láthatóan lenyomatot hagyott a kongresszuson, és meghatározó része volt a cseh 
és a magyar mentalitás közti különbségeket is érzékelni. 

                  

Pénteken kora délutáni vonattal jöttem vissza, ezért olyan programot választottam az utolsó 
napra, ami fél napig tartott, és Prágában volt. A város nevezetes fái sétán vettem részt - a 
vezetőnk építészettörténész volt, így nem csak a fákról, a parkokról, hanem a terekről, 
épületekről is sokat tudott mesélni. Gyerekként és egyetemistaként jártam Prágában néhány 
napra, de csupán e sétának köszönhetően tudtam meg, hogy a város jelentős összefüggő zöld 
parkokkal rendelkezik, és bővelkedik nevezetes fákban, amik természeti értékük, koruk mellett 
kulturális értékekkel is rendelkeznek. 



            

 

Mónus Ferenc 

Röviden az általam legszuperebbnek és leghatékonyabbnak (így mindenki számára melegen 
ajánlhatónak) tartott előadások néhány fő gondolatban összefoglalva. 

4 előadást emelek ki a konferencián elhangzott több százból, de ezeken kívül persze még 
nagyon sokat ki lehetne emelni.  

I.) 
SZEKCIÓ - Whole School Approaches to Environmental and Sustainability Education 

Valerie Lewis, Ireland: TAKE 1 PROGRAMME - EMBEDDING THE SDGS IN TEACHING 
AND LEARNING 

3 egyszerű (de nagyszerű) lépésben az ESD (fenntarthatóságra nevelés) népszerűsítéséért 
Írországban. 

a TAKE 1 program lényege: 

1. Az (ír) NAT kimeneti követelményeihez hozzákötötték az SDG célokat, ahol lehetett 

2. Az ezeket tartalmazó útmutatót eljuttatták MINDEN tanárnak 

3. Megkérték őket, hogy vegyenek részt a TAKE 1 programban, azaz egy kijelölt májusi napon 
lehetőleg MINDEN tanár lehetőleg MINDEN óráján beszéljen az oda illő SDG célról. Így a 
diákok és a tanárok is képet kapnak róla, hogy hogyan és mihez köthetőek az SDG-k, az egész 
SDG célrendszer így kézzel foghatóbb és érthetőbb lesz mindenkinek. A tanárok látják, hogy 
nem ördöngösség, és bármelyik órájukra be tudják vinni az SDG-t, ill. ezáltal az ESD-t. 

- Szerintem zseniális, a hazai Fenntarthatósági Témahéthez hasonlít, de talán még kisebb 
energiabefektetéssel még több elérést biztosít. 



További információ: www.take1programme.com  

II.) 
SZEKCIÓ - Action competence and key competence for sustainability 

Thomas Remerie, Belgium : The VALIES professional development program and didactical 
framework 

A VALIES program egy 4 napos tanártovábbképzés, elképesztően jó időbeosztással. 

A 4x1 nap 1 egész évre van szétosztva, miközben folyamatos a kapcsolattartás, feladatok, és 
azok megbeszélése folyik, tehát valójában egy év. 

Kis energiabefektetés, hatékony ESD továbbképzés a tanároknak, de a tanároknak is kevés 
extra munka. 

Alappillérjei: holisztikus szemlélet, pluralisztikus hozzáállás, akció centrikusság 

További információ: nem találtam, így akit érdekelnek részletek, az előadót lehetne keresni. 

III.) 
SZEKCIÓ - Action competence and key competence for sustainability 

Cedric Ryckaert, Belgium: Implementing ESD in our school project and our climate play ground 

Nagyon szuper, érdekes és gyakorlatias előadás egy belga általános iskola ESD programjáról, 
sok élettől duzzadó példával. Plusz Cedric-nek volt egy másik előadása is a betonjátszóterek 
megreformálásáról, azt nem hallottam, de talán érdemes azt is megnézni utólag. 

További információ: https://klimaatspeelplaats.wordpress.com/ 

IV.) 
SZEKCIÓ - Sustainable Universities 

Yves Gärtner, Svájc: Students as agents of change – experiences from the past and outlook 
for the future of the funding program U-change 

Lényegre törő előadás a svájci U-Change egyetemi fenntarthatósági programról. Szuper és 
hatékony kezdeményezés! Minimális anyagi finanszírozás mellett, nagyon magas hatékonyság 
és aktív bevonódást tesz lehetővé az alulról jövő kezdeményezések pályázati rendszerhez 
hasonló támogatása.  

Más (nemcsak felsőoktatási) keretek között is megvalósítható lenne. Érdemes utánanézni 
annak, aki iskolarendszerre kiterjesztett ötletekben, vagy egész iskolai megközelítésben 
gondolkozik, nem csak a saját óráján. Ötletet biztos tud meríteni belőle.  



Az U-change koncepció egy-egy intézményre/iskolára leegyszerűsítve is működtethető 
minimális finanszírozással. 

További információ: https://u-change.ch/en/contact/ (sajnos a honlap nagyrészt német) 

 

Neumayer Éva 

Nekem is nagy élmény volt a konferencia; a különböző országokból, sőt földrészekről érkező 
résztvevők, a változatos, sokszínű program, az előadások és a kirándulások.  

Mivel a kirándulásokon kisebb csoportokban vettünk részt, arról a programról számolok be, ahol 
az MKNE csoportból csak én vettem részt.  

Ez pedig a Ricany Geoparkban tett látogatás volt. Ricany Prágától kb. 20 
km-re fekvő település, ide vonatoztunk a csoportunkkal. Előzetesen arra 
számítottam, hogy egy geológiai képződményt nézünk meg, ezért kicsit 
csalódott voltam, amikor egy iskolaudvarról leválasztott helyre érkeztünk. 
Hamarosan kiderült azonban, hogy a geopark kitalálói (két geológus) 
fantasztikus programot állítottak össze.  

 

Egy homokozónak tűnő területen pl. el van rejtve ötféle földtörténeti kor “mű-
fosszíliája” - ezeket kellett kiscsoportokban kiásnunk és különböző segédletek 
segítségével meghatároznunk, hogy melyik korban járhatunk.  

 

 

Szintén a “homokozóban” modellezni tudtuk a földcsuszamlásokat; egy kis 
tóban gránátokat lehetett találni, majd kimosni; megnézhettük a vulkáni, 
üledékes és átalakult kőzetek közötti különbségeket.  



 

 

 

A csoportos feladatok után egyénileg mehettünk végig egy műbarlangban, ahol 
falfestményeket és különböző “kincseket” találhattunk. Használhattuk a geológus 
kalapácsot kőzetek közelebbi vizsgálatához. Talán a legérdekesebb feladat az 
achátok csiszolása volt 3 különböző korong segítségével. Jutalomként az 
achátokat el is hozhattuk.  

 

Vezetőink bemutatták, hogyan lehet homok és liszt segítségével 
egyszerűen bemutatni a gyerekenek a kőzetek gyűrődését.  

A geoparktól kb. 5 percre található várromot is megnéztük, 
majd a program végén modelleztük egy vulkán kitörését.  

 

 

 

 

 

A legtöbbet a program vezetőinek lelkesedéséből és kreativitásából tudtuk tanulni.  

 

Popovics Lili 

Hihetetlen nagy élmény volt számomra, hogy bekerülhettem ebbe a fantasztikus csapatba. 
Rettenetesen izgultam, mivel még sosem adtam elő konferencián, de nagyon jól éreztem magam. 
Az első három nap programja rendkívül tömény volt, kedden és szerdán több párhuzamos 
szekció is folyt, sok szekció és előadás érdekesnek tűnt, azonban a választási lehetőségek 
tárháza számomra kicsit rossz is volt, mert így nehéz volt leredukálni, hogy mik azok az 
előadások, amiket meghallgatok. Akik a kongresszusi központban tartottak előadást, azokon 
igyekeztem részt venni mindegyiken (talán csak Márti előadására nem jutottam el, véletlen 
elnéztem az időpontot). Számomra a legemlékezetesebb előadások a csapatból előadottak 
voltak.  



A csütörtöki terepnapon a Libereci Állatkertben voltam, ami elég messze volt Prágától, majdnem 
3 óra, de teljesen megérte az utazást. Meglepő volt számomra, hogy ugyan k.b 20-an mentünk 
erre a programra, de csak 4-en voltunk nem csehek, ez meg is határozta a délutáni 
csoportfeladatok dinamikáját. Az is nagyon érdekes volt, hogy az állatkert több dolgozója is Dél- 
és Délkelet-Ázsiában volt, többek között énekesmadarak és teknősök mentésével foglalkoztak, 
illetve jelentős oktatási tevékenységeket is végeztek, ők Zoomon tartottak előadást. Kreatív ötlet 
volt szerintem, hogy megalkottak egy olyan VR szemüveges programot, melynek az volt a célja, 
hogy bizonyos ökoszisztémákat teljesen körbe lehessen járni, pl. betekintést nyerhettél a 
szavanna élővilágába, vagy az űrből tekinthettél a Földre. Volt egy vezetett séta is az állatkertben, 
itt betekintést nyerhettünk az állatkert főbb funkcióiba, például a fajmentés az elsődleges cél,a 
látogatók szórakoztatása kevésbé. Számomra példaértékű volt az állatkertek nemzetközi 
összehangoltsága, illetve a közös célmeghatározásaik és programjaik. Az állatkert bizonyos 
helyeken eléggé elavult volt, a vezetőnk szerint pár éven belül el fognak kezdődni bizonyos 
felújítások, de nagyon szívszorító volt látni például a csimpánzokat kicsi helyre bezárva. Európai 
ritkaság, hogy ebben az állatkertben van még fehér tigris, illetve funfact, hogy van egy tarajos sül 
az állatkertben, aki a Budapesti Állatkertből érkezett és Bejglinek hívják :D 

 

  

 


